
Oświadczenie złożone 

przez senatora Norberta Obryckiego 

na 47. posiedzeniu Senatu 

w dniu 10 stycznia 2014 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra kultury i dziedzictwa narodowego Bogdana Zdrojewskiego 

Szanowny Panie Ministrze! 

W Ministerstwie Kultury i Dziedzictwa Narodowego prowadzone są prace nad projektem nowelizacji 

ustawy z dnia 7 listopada 1996 r. o obowiązkowych egzaminach bibliotecznych (DzU z dnia 23 grudnia 

1996 r.) oraz rozporządzenia ministra kultury i sztuki z dnia 6 marca 1997 r. Proponowane zmiany zakładają 

wyeliminowanie Książnicy Pomorskiej z grona beneficjentów ustawy. 

Książnica Pomorska im. Stanisława Staszica w Szczecinie to instytucja kultury samorządu województwa 

zachodniopomorskiego, centralna biblioteka regionu Pomorza Zachodniego, wojewódzka biblioteka publicz-

na o statusie naukowym oraz jedna z najważniejszych bibliotek w Polsce. Jest to również jedyna objęta prze-

pisami w sprawie aktów prawnych placówka w tej części Polski. Rokrocznie otrzymuje prawie dziewięćdzie-

siąt jednostek publikacji, w tym ponad sześćdziesiąt tysięcy jednostek wydawnictw ciągłych. Wydawnictwa 

te dostępne są wyłącznie w ramach egzemplarza obowiązkowego. 

Po zmianach przepisów utrzymanie satysfakcjonującego poziomu wymagałoby zwiększenia nakładów fi-

nansowych o ponad 1 milion zł rocznie na zakupy dla Książnicy Pomorskiej, ale nawet te środki nie dają 

gwarancji kompletności zbiorów, głównie z powodu braku aktualnej informacji o dystrybucji wydawnictw. 

Przygotowywane zmiany negatywnie wpłyną na środowiska akademickie zachodniej Polski. Rozwiązania, 

które proponuje ministerstwo, to jest egzemplarz obowiązkowy w formie elektronicznej, nie są w stanie za-

spokoić potrzeb środowiska akademickiego. Większość bibliotek polskich nie spełnia warunków dotyczących 

powszechnego udostępniania i zabezpieczania materiałów w wersji elektronicznej. Dostosowanie ich w tym 

zakresie będzie wymagało kosztownych przygotowań technicznych, organizacyjnych i prawnych, dlatego 

zasadne jest pozostawienie w mocy istniejącego rozwiązania dotyczącego Książnicy Pomorskiej w Szczeci-

nie. 

Zwracam się do Pana Ministra z pytaniem, czy możliwe jest pozostawienie dotychczasowego uprawnienia 

do otrzymania ogólnopolskiego egzemplarza obowiązkowego dla Książnicy Pomorskiej w Szczecinie, jedy-

nego tego typu ośrodka w województwie zachodniopomorskim? 

Z wyrazami szacunku 

Norbert Obrycki 




